

**Российская академия наук
Сибирское отделение
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

2024 г., том 31, № 4

СОДЕРЖАНИЕ

Рынков В.М., Арсентьев Н.М., Красильников С.А., Клисторин В.И., Бородкин Л.И., Петров Ю.А., Голицын Ю.П., Побережников И.В., Артемов Е.Т., Лизунов П.В., Исаев В.И. Круглый стол «Опыт индустриализации в СССР: замыслы, особенности проведения, итоги»	5
--	---

ГУМАНИТАРНОЕ ЗНАНИЕ В ПРОСТРАНСТВЕ НАУЧНОЙ КОММУНИКАЦИИ

Полежаева Т.В. Российские гуманитарные журналы в международном пространстве: проблемы и перспективы.	17
Золотова Т.Н. «Культурологические исследования в Сибири»: изучение и актуализация этнокультурного наследия в научном журнале	23
Морева О.В. Оцифровка книжного наследия: новые возможности для изучения истории чтения XVIII в.	31

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

Шнипов И.А. Академические и правительственные экспедиции в Сибирь как фактор становления и развития науки в России XVIII в.	40
Румянцев П.П. Надзор сотрудников жандармского округа в Сибири за образовательными учреждениями в XIX – начале XX в.	48
Лизогуб А.С. Памятные годовщины военной истории в восприятии российского общества начала XX в.	57
Лапердин В.Б. МТС и районные органы власти Западно-Сибирского края в 1930–1937 гг.: проблемы взаимоотношений.	67
Крайнева И.А. Становление Института точной механики и вычислительной техники АН СССР в контексте кампании по борьбе с космополитизмом (1948–1953 гг.)	75
Замятин М.М. Всесоюзный турнир по футболу «Кожаный мяч»: предпосылки возникновения, проблемы, значение	85
Назарова Т.П., Иванов В.А. Мортуарий города Волжского в контексте трансформации советского похоронного обряда и представлений о светской сакральности 1940–1950-х гг.	94

*ИНФОРМАЦИОННЫЕ УСЛУГИ
НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ*

Куперштох Н.А. 300 лет служения Отечеству. Рец. на издание: «Российская академия наук: 300 лет истории: в 2-х томах». М.: Наука, 2024.	101
Бадиков Р.А. Офицерская корпорация на службе красных, белых и национальных вооруженных формирований в 1917–1922 гг.: историографический анализ монографий А.В. Ганина	107
Памяти Тамары Семеновны Мамсик	117

**Russian Academy of Sciences
Siberian Branch
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA**

2024, vol. 31, N 4

CONTENTS

Rynkov V.M., Arsentiev N.M., Krasilnikov S.A., Klistorin V.I., Borodkin L.I., Petrov Yu.A., Golitsyn Yu.P., Poberezhnikov I.V., Artyomov Y.T., Lizunov P.V., Isaev V.I. Round table “Experience of Industrialization in the USSR: Plans, Features of Implementation and Results”	5
---	---

HUMANITIES KNOWLEDGE IN THE SPACE OF SCIENTIFIC COMMUNICATION

Polezhaeva T.V. Russian Humanities Journals in the International Space: Problems and Prospects.	17
Zolotova T.N. «Culturological Research in Siberia»: study and updating of ethnocultural heritage in a scientific journal	23
Moreva O.V. Digitization of the book heritage: new opportunities for studying the history of reading in the 18th century	31

NATIONAL HISTORY

Shipilov I.A. Academic and state expeditions to Siberia as a factor in the formation and development of science in Russia of the 18th century	40
Rumyantsev P.P. Supervision of the staff of the gendarmerie district in Siberia over the educational institutions in the 19th – early 20th centuries	48
Lizogub A.S. Memorable anniversaries of military history in the perception of Russian society at the beginning of the 20th century ...	57
Laperdin V.B. MTS and regional authorities of West Siberian region in 1930–1937: problems of relationship.	67
Krayneva I.A. Origins of the Institute of precision mechanics and computer engineering of the USSR Academy of Sciences in the context of the anti-cosmopolitan campaign (1948–1953)	75
Zamyatin M.M. All-union football tournament “Leather ball”: prerequisites, problems, significance.	85
Nazarova T.P., Ivanov V.A. The Volzhsky Mortuary in the context of the transformation of the Soviet funeral rites and ideas on secular sacredness of the 1940s – 1950s.	94

ИНФОРМАЦИОННЫЕ УСЛУГИ
SCIENTIFIC LIFE

Kupershtokh N.A. 300 years of service to the Fatherland. Review of the publication: “Russian academy of sciences: 300 years of history: in 2 volumes”. M.: Nauka, 2024.	101
Badikov R.A. Officer Corporation in the Service of Red, White and National Armed Forces in 1917–1922: Historiographical Analysis of the Monographs of Historian Andrei Ganin.	107
In Memory of Tamara Semenovna Mamsik	117